
 

Nota van commentaar 

 

Schetsen herinrichting Engelbert van Nassauplein 

  



Toelichting nota van commentaar 

De nota van commentaar verzamelt alle binnengekomen reacties op de schetsontwerpen 

van de herinrichting van het Engelbert van Nassauplein.   



Nummer Vraag/ opmerking Reactie gemeente Breda 

1) Waarom is de vierde boom 
blijven staan? Waarom 
wordt deze boom ook niet 
gekapt? 
 

Uit de rapportage van de 
twee onafhankelijke 
boomtechnische 
onderzoeksbureau's is naar 
voren gekomen dat de 
vierde boom veilig is in deze 
vorm. Tijdens het 
ontwerpproces wordt 
duidelijk wat er met deze 
boom gaat gebeuren.  

2) Graag duidelijkheid over de 
boom soort. Ik zeg Acacia of 
Plataan ook een optie. 
Breda komt al vol te staan 
met zilver lindes. Wat als 
daar de ziekte in komt? Dan 
is Breda kwetsbaar. Het 
bomen beleid van Breda 
wordt als slecht , niet 
actueel en onduidelijk 
beoordeeld in een recent 
onderzoek. Graag inspraak 
aangaande boomsoort 
mogelijkheden. 

Tijdens het vervolg van het 
ontwerpproces wordt 
duidelijk welke boomsoort 
we terugplaatsen.  

3) Waarom geen 23 bomen 
verwijzend naar het jaar '23 
? Waarom zijn de richtlijnen 
zo rigide opgesteld en wordt 
er op dit punt niet in overleg 
gegaan met "Breda" ? 

Tijdens het vervolg van het 
ontwerpproces wordt 
duidelijk welke boomsoort 
we terugplaatsen en hoe 
veel.  

4) Het Engelbert van 
Nassauplantsoen heet al 
jaren officieel Engelbrecht 
van Nassauplein .... waarom 
wordt dit niet gehandhaafd ? 

In de loop der jaren zijn er 
verschillende varianten 
gebruikt. Uiteraard gaan we 
de officiële naam van het 
plein niet veranderen.  

5)  Wat houdt de inspraak 
precies in ? November is 
heel kort dag .. wat kan 
"Breda" eigenlijk nog mee 
beslissen ? 

Uit de reacties van het 
participatieplan blijkt dat 
ontwerp 2 op dit moment de 
meeste voorkeur heeft. Op 
basis van deze reacties 
gaan we verder met het 
participatietraject.  

6) Komt er kunst, een vijver of 
worden er bankjes 
geplaatst? 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 

7) Het zou mooi zijn als de 
Baronielaan aan de andere 
kant het deel richting het 
Mastbos dezelfde bomen 
krijgt als de baronielaan van 
de stad tot dit plein. Er komt 
dan meer eenheid. En de 
stoepen worden dan ook 
weer gelijkmatig. Nu duwen 

Dit valt buiten de scope van 
het project. 
 



de wortels de tegels 
omhoog. De bomen zullen 
ook niet meer lang staan 
want de wortels worden 
steeds weggekapt. Het geld 
dat besteed wordt aan dat 
deel van de Baronielaan en 
het plein zou nu wellicht ook 
voor meer eenheid op de 
gehele Baronielaan kunnen 
zorgen. Iedereen blij! Dank 
u wel. 

8) Ik brgijp niet waarom het al 
maanden zo'n slagveld is, 
rond het af en respecteer de 
natuur. Nu is het zo'n 
kaalslag. Verder hebben 
jullie die ene boom 
geamputeerd laten staan 
voor een simpel vogelnest. 
Echter een paar dagen later 
werdhet al leeggeroofd 
omdat de de bescherming 
van takken weg was. Dus 
naast de vele kosten is het 
ok jammer dat het visueel 
niet is afgerond. En die 
kosten van het opnieuw 
laten terugkomen van de 
aannemer hadden jullie 
beter aan de 
vogelbescherming kunnen 
besteden ;-) En waarom die 
4e zo laten staan, dat is toch 
echt geen gezicht en is niet 
zo in jullie schetsen 
verwerkt. Persoonlijk zou ik 
die 4e ook maar weghalen 
en compleet opnieuw 
beginnen nu die ook zo is 
toegetakeld. 

De gemeente moet zich in 
dit proces uiteraard houden 
aan wet en regelgeving 
rondom natuurbescherming. 
Vandaar de keuze om de 
derde boom rigoureus terug 
te snoeien en niet meteen te 
kappen. Met de aanleg zal 
dit alsnog worden 
uitgevoerd. 

9) Komt er ruimte voor veel 
bloemen voor vlinders en 
bijen? 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 

10) Kan er gekozen worden 
voor boomsoorten? 
Bijvoorbeeld inheemse 
soorten. 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 
 

11) Alsjeblieft geen 
verschillende soorten 
bomen en geen ‘natuurlijk’ 
veld eronder. Dat past niet 
bij de Baronielaan, die is 
stedelijk en statig. Kastanjes 
zijn lastig als nieuwe 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 



boomsoort er zijn nog weinig 
resistente soorten 
ontwikkeld. Wel wil je graag 
zware breed uitbreidende 
bomen met zware armen. 
Dit is misschien een 
prachtige plek om de 
vleugelnoot (Pterocarya 
fraxinifolia) toe te passen. 
Dan heeft de oude 
vleugelnoot aan de 
noordelijke rondweg 
hopenlijk weer 4 waardige 
opvolgers voor de toekomst. 

12) Wat helemaal mooi zou zijn 
is als de Baronielaan ook 
verder zou worden 
heringericht volgens het 
oude ontwerp met een 
dubbele bomenrij in het 
midden, gecombineerd met 
parkeren en twee rijstroken 
aan weerszijde. Zoals bij de 
nieuwe mark kan Breda 
immers wel degelijk 
terugkomen op fouten uit het 
verleden. 

Dit proces gaat alleen om de 
herinrichting van het 
Engelbert van Nassauplein. 
Een reconstructie van de 
Baronielaan is nu niet aan 
de orde.  
 

13) Behoud het geheel zoveel 
mogelijk om de authenticiteit 
te behouden.  

We begrijpen de status en 
bijzonderheid van de plek. 
Dit nemen we mee in het 
nieuwe ontwerp.  

14) De inrichting moet ook wel 
een ontmoetingsplaats 
blijven. Is dit mogelijk? 

De plek heeft voornamelijk 
een sierwaardefunctie. 

15) Kan ik er straks nog met 
mijn hond lopen? 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. Er is een 
hondenuitplaatplek 
aanwezig op de Johan 
Willem Frisolaan. 

16) Verbod om je hond hier uit 
te laten. Laat dit een plek 
worden waar mensen 
kunnen genieten van de 
mooie bomen en  planten/ 
bloemen met hopelijk veel 
kleur.  

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 

17) Ik hoop dat er wordt 
gekozen voor zo groot 
mogelijke bomen. Ik weet 
dat dit kostbaarder is dan 
kleinere boompjes maar het 
zou doodzonder zijn als het 
nog tientallen jaren duurt 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. Het doel is dat er 
bomen worden geplant die 
kunnen uitgroeien tot 
monumentale bomen. 
 



voordat er weer enigszins 
iets 'monumentaals' staat.  

18) Ik opteer voor bomen die 
mooi verkleuren in de herfst. 
Is dat mogelijk? Het 
plaatsen van bankjes wil ik 
liever niet, omdat ik het 
risico niet wil lopen dat er 
een overlast gevende 
hangplek ontstaat. 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 

19) Gemeente Breda heeft 
laatst een uitspraak gedaan 
over dat ze een stad in een 
park willen hebben. Dit is 
natuurlijk een geweldig idee 
en daar kan deze plek een 
mooi punt in uitmaken. De 
Ideeën zijn eigenlijk allemaal 
niet goed. Zoals jullie 
vermeld hadden willen jullie 
er geen plek van maken om 
te kunnen zitten, genieten 
en spelen alleen dit is juist 
leuk voor deze plek want het 
brengt iets in de straat, het 
zou de mooiste straat van 
Breda moeten zijn maar als 
je er nu net als bij de 
Parkstraat alleen een beetje 
gras en bloementjes laat 
groeien loopt iedereen er zo 
voorbij zonder er met een 
blik te naar te kijken. De 
Baronielaan moet ook een 
veilige plek zijn voorde 
kinderen in plaats van een 
doorgaande weg, daarom 
zou ik beginnen met aan 
allebei de zijkanten 
zebrapaden neer te leggen. 
In het midden is het mooi 
om een fonteintje te 
plaatsen, dit is wat chic en 
dat past mooi bij de straat. 
Om het fonteintje kun je de 
grond bedekken met grind 
met 2 paden naar beide 
zebrapaden. Om het 
fonteintje is het ook leuk om 
een paar bankjes neer te 
zetten zodat mensen vanaf 
hier kunnen genieten en 
naar de kerk kunnen kijken. 
Aan de kant van de 
Zuidelijke Rondweg komen 

Het Engelbert van 
Nassauplein is een 
beschermd stadsgezicht en 
onderdeel van de 
Baronielaan. De analyse 
over de ontwikkelingen geeft 
het belang en context van 
de plek weer. Op basis 
daarvan is er gekozen om 
het sobere en statige uiterlijk 
van het Engelbert van 
Nassauplein te behouden. 
Dit sluit aan bij de 
karakteristiek van de plek en 
hoe deze in samenhang met 
de omgeving is ontworpen 
en ontwikkeld. De functie 
van de plek is siergroen. 
Hier passen geen 
activiteiten bij. Dit past ook 
goed bij de ambitie van 
Breda als stad in een park. 
Hoge struiken zijn niet 
gewenst omdat deze het 
zicht ontnemen op de Heilig 
Hart Kerk. 
 



hoge struikgewassen te 
staan waardoor het het 
geluid een beetje afneemt 
en het uitzicht mooier word. 
Dan is het nog leuk omdat 
het in het midden van de 
straat is om twee jeu de 
boules banen aan te leggen, 
Nederlanders vinden 
verbinding belangrijk en dit 
is een mooie plek om dat te 
kunnen doen. Door de jeu 
de boules banen aan te 
leggen zullen de 
straatbewoners meer bij 
elkaar komen. Een mooi 
voorbeeld hiervan is de jeu 
de boules baan op het 
hyacintplein.  
Wat de bomen betreft is het 
inderdaad leuk om nieuwe 
(toekomstige) grote bomen 
te planten. Dit idee is wat 
duurder dan jullie plannen 
maar als je van Breda een 
stad in een PARK wilt 
maken moet je nu eenmaal 
geld gaan investeren.  
 

20) If it's possible to plant linden 
(Linde - Tilia cordata). It 
brings an air of freshness in 
spring, lives long, and is a 
good soil fertilizer. 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 
 

21) Met alle bloemen wordt 
allemaal te truttig. 

Tijdens het ontwerpproces 
wordt bepaald wat er wel en 
niet gepland wordt. 

22) Wat misschien mooi zou 
kunnen zijn is in het midden 
ipv allerlei verschillende 
bloemsoorten alleen maar 
witte Annabellen te plaatsen. 
Die zie je bij veel huizen ook 
in de voortuinen en past 
uitstekend bij de uitstraling 
van de Baronielaan. We 
hebben in de perken al 
genoeg andere bloemen en 
daar zijn veel bewoners niet 
echt over te spreken. Ziet er 
ook erg rommelig en 
goedkoop uit.  

Tijdens het ontwerpproces 
wordt bepaald wat er wel en 
niet gepland wordt. 

23) Wij onderschrijven het 
uitgangspunt om het 
plantsoen te blijven 

In het recente herinrichting 
van de Baronielaan is een 
wel afgewogen proces 



begrenzen met een 
doorlopende stoeprand, 
maar NIET om de erlangs 
gelegen parkeerstrook 
VOLLEDIG in stand te 
houden, zoals deze nu is. 

doorlopen. De 
parkeerplaatsen aan de 
buitenzijde van het 
plantsoen/ plein waren nodig 
om aan de parkeerbehoefte 
te voldoen. 

24) Ook zijn wij van mening dat 
de functie van het plantsoen 
bezien moet worden in de 
bredere milieu- en 
klimaatproblematiek waar de 
stad Breda nu en in de 
toekomst mee te maken 
heeft/gaat krijgen. 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 
 

25) Mogelijk in het centrum van 
het plantsoen een wadi 
aanleggen met overstort op 
de Mark, kost extra, maar 
kan wel pieken opvangen, 
water vasthouden, lokaal 
laten infiltreren (beter dan 
afvoeren) én maakt mensen 
bewust van onze 
wateropgave, zowel in droge 
perioden als in natte 
perioden. Dat kan ook een 
positieve invloed hebben op 
de hoeveelheid verharding 
wat mensen zelf in hun 
tuinen aanleggen.  HWA is 
net opnieuw aangelegd in 
de straat maar mogelijk een 
goede aanvulling? Een wadi 
met veel groen rondom 
zorgt ook voor minder hitte 
rond het plantsoen en het is 
een plek waar mensen dan 
naar toe kunnen om 
verkoeling te zoeken. 
Functioneel voor natuur, 
waterbeheer en mens dus. 
 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 
 

26) Maak meerdere plannen. 
Een voor volgendjaar. Een 
voor over 20 jaar. En een 
voor over 100 jaar. 
 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 
 

27) Zorg er alsjeblieft voor dat er 
naast bloeiende planten er 
ook in de winter een  groene 
afwerking is , zodat ook in 
de winter het er aantrekkelijk 
uitziet.  
 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 



28) Voorstel mijnerzijds is om de 
beplanting van 3 in de lay-
out van 2 te projecteren. 
Zet er aub 4 dezelfde 
bomen neer met eenzelfde 
grootte en leeftijd (de nog 
bestaande bomen ook 
kappen dus).  

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 
 

29) Bankjes maken het plein tot 
potentiële hangplek.  Er is 
veel verkeer rondom het 
plein. Dat maakt het minder 
aantrekkelijk voor de 
waarschijnlijk beoogde 
“zitters” (mensen die van het 
plein willen genieten). Rand 
van bloemen/kruidentuin 
kan wel als zitplek gebruikt 
worden maar  is minder 
uitnodigend om te hangen. 
Wel uitnodigend om te 
genieten van het bloeiende 
pleindeel want verder van 
verkeer en iets om te 
bekijken. 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 
 

30) Zelfde soort eiken/ bomen 
terugplaatsen 
 

De bestaande bomen zijn 
kastanjes. Deze soort 
bomen lijden aan een ziekte 
waar veel kastanjes aan 
dood gaan. Daarom is het 
niet zeker of dezelfde 
bomen worden 
teruggeplaatst. Dit zal 
gedurende het proces 
bepaald worden. 

31) Ik hoop dat er wordt 
gekozen voor zo groot 
mogelijke bomen. Ik weet 
dat dit kostbaarder is dan 
kleinere boompjes maar het 
zou doodzonder zijn als het 
nog tientallen jaren duurt 
voordat er weer enigszins 
iets 'monumentaals' staat.  

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 
 

32) Vaste planten is een goed 
iets als het over de 
biodiversiteit gaat, maar 
vergeet de bomen ook niet 
zorg voor een soort die daar 
ook aan bijdraagt. Geef de 
bomen ook voldoende 
ondergrondse groeiruimte, 
aangezien er om de vakken 
heen gazon komt te liggen. 
Gazon gaat gemaaid 

De technische uitwerking en 
beheermaatregelen volgen 
als het definitief ontwerp 
klaar is. Er wordt hier 
gekeken naar de 
(ondergrondse) ruimte die 
de bomen nodig hebben. 
Boomsoort wordt in het 
ontwerpproces bepaald. 
 



worden dit is een 
repeterende druk die men 
uitoefent, wat er in de 
toekomst voor zorgt dat de 
bodem verdicht raakt. Dat 
houd  dus in dat de bomen 
enkel maximaal in de 
plantvakken kunnen 
ontwikkelen met hun 
beworteling en niet 
daarbuiten. Denk ook aan 
de maat boom die je wilt 
aanplanten, hoe groter de 
maat hoe moeilijker het is 
voor de bomen om aan te 
slaan. Ik zou zeggen maat 
20-25 maximaal. 
De soortkeuze denk aan de 
soortkeuze, een soort die 
men niet veel heeft in breda 
dat zou mooi zijn. 
 

33) Echter, wij zijn van mening 
dat NIET dogmatisch 
vastgehouden dient te 
worden aan een inheemse 
boomsoort. Los van de 
vraag hoe precies ‘inheems’ 
gedefinieerd en vastgesteld 
kan worden, zijn wij van 
mening dat boomkeuze 
vooral geleid dient te 
worden door het 
groeipotentieel en 
levensverwachting van de te 
planten bomen, in de 
context van veranderende 
klimaatomstandigheden. 
Met name moeten de te 
planten bomen bestand zijn 
een gemiddelde 
temperatuurstijging van tot 
wel 2-3 graden de komende 
50-100 jaar, tegen langere 
hete en droge periodes in de 
zomermaanden, en tegen 
de toegenomen kans en 
frequentie van kortdurend 
slecht weer in die maanden. 
Het is verstandig ook 
boomsoorten en variëteiten 
van inheemse boomsoorten 
te overwegen die nu goed 
gedijen in midden Frankrijk 
of noord Italië. 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 
 



 

34) Wij zijn het NIET eens met 
het uitgangspunt de 
overgebleven kastanje 
voorlopig te behouden. Wij 
zijn van mening dat het 
zowel voor huidige 
omwonenden als voor de 
volgende generaties veel 
beter is nu ‘door de zure 
appel heen te bijten’ en de 
boom te vervangen. 

Dit zal gedurende het 
ontwerpproces bepaald 
worden. 
 

35) Wij zijn van mening dat 
(burger)participatie in de 
herinrichting van het 
plantsoen beperkt dient te 
blijven tot uitsluitend 
omwonenden aan de 
Baronielaan, en niet 
anderen en/of actiegroepen 
van elders. 
 

In dit stadium vinden we het 

belangrijk om iedereen die 

betrokken is of zich 

betrokken voelt de 

gelegenheid te geven om 

zijn of haar mening te 

geven.  

 


